
4 SZEGEDI EGYETEM 

„Maguknak volt romantikáink! 
Beszélgetés Simon Istvánnal 

Míg felkeresem a Kortárs 
Szerkesztőségében, eszembe 
ju t első emlékem róla. Tizen-
öt éve Budán az Eötvös Kol-
légium egyik földszinti szo-
b á j á b a n kerestem. Első éves 
voltam, valamilyen fal iújsá-
got kellett csinálnom, mond-
ták, ké r j ek tőle verset. Nehe-
zen szántam r á magam, hogy 
jön az ki: i g a z i - k ö l t ő verse 
f a l i ú j s á g o n ? Szőke, sze-
rény és hétköznapi volt, ez 
megkönnyítet te, hogy elkér-
jem a verset, melyet aztán 
azt hiszem, ki se te t tem a fa-
l iújságra, hiszen még évek 
múlva is egyetemi jegyzeteim 
között rej tőzött a kézírás. 

Most is pontosan olyan, 
min t akkor, pedig — gyorsan 
számolok — harmincki lenc 
évesnek kell lennie. Kötetek 
sora mögötte: Tanti vagyok 
(1950), Hajnali lakodalmasok 
(1952), Érlelő napok (1953), 
Nem elég (1955) - a Kossuth 
dí jas kötet, Felhő árnyéka 
(1956), Februári szivárvány 
(1959). Almafák (1962) - a 
versek. Másfél évtized riem-
csak megőrzött és gazdagí-
ott, hanem változtatott is az 
életben. Mi a különbség? 
Ezt próbálom kérdésbe fog-
ni, visszaemlékezve a kollé-
giumi korra. 

— Milyen különbséget látsz 
Hz akkori s a mai értelmiség-
nek Indulók között? 

Társadalmi „telítődés"? 
— Ml, akik a háború után 

közvetlenül egyetemre men-
tünk, nem azzal a hozzáállás-
sal indultunk, mirit a mai 
generációk. Nekünk fölléleg-
zés volt, hogy megszabadul-
junk egy történelmi szorított-
ságból. S maga az, hogy kol-
légium, egyetem — perspek-
tíva. Ilyen értelemben is vál-
tozás történt a tudatunkban. 
A maiaknál — ellenkezőleg — 
egyfajta félelemérzet tapasz-
talható amiatt, hogy egye-
temre kerülhetnek-e. Később 
aztán ebből az a furcsa dolog 
Is adódik — már amint én 
kívülről látom, mert csak azo-
kat ismerem közülük, akik 
írnak —, hogy a fiatalok 
nagy részében az egyetemen 
fölülkerekedik egy hiányér-
zet, a tudomány nem olyan 
boszorkányos, mint várták. 
Van bennük nosztalgia is, 
melyet olyanképpen is ta-
pasztaltam, hogy mondták: 
..Maguknak volt romantiká-
juk!" Az igaz, hogy a mi nem-
zedékünk akkor az egyetem-
ről mondhatni automatikusan 
helyére talált, rögtön na-
gyobb pozíciókban is kellett, 
mint értelmiség, míg ők vala-
hogy úgy érzik, majd csak 
elkerülnek valahova... 

— Vagyis a háború után s 
egyúttal új társadalmat szer-
vezve, ebben még — hogy 
úgy mondjam — „üresek vol-
tak a helyek", de lassanként 
telítődtek. Ez a különbség? 

— Igen, van ilyen is, lelas-
sulás. Hasonló lehetőség most 
már csak a helyek kiürülés-
ével jöhet számításba, míg 
akkor kapkodták az új értel-
miséget, az egyetemről kike-
rülőt... 

— Az volt a különleges ál-
lapot és ez a mai a normális 1 
Nem? 

Különbség a politikai 
kötelezettségben 

— Igen ez a normális álla-
pot. A szelekció akkor nem 
is volt jó. Nagyon sok gyön-
ge képességű vagy képzettsé-
gű ember is ^lfoglalt e re jé t 
meghaladó poziciót, persze, 
mert hiány volt. De ha nem 
is l á t j ák ezt ilyen világosan 
az egyetemisták, azért ez va-
lószínűleg zavar ja őket. Pedig 
természetesen ez a mai a 
normális tásadalmi menet . 
Nem ad a kor minden gene-
rációnak olyan lehetőséget, 
mint a háború után adott. De 
más különbség is van. Azt a 
48 körüli generációt kötelezte 
valami politikailag! Ilyen 
formában ma nincs kötele-
zettség. Egészen másként is 
próbál ják nevelni a maiakat . 
Persze nem is lehet az akko-
ri formát tovább folytatni az 
akkori külső köiii lmények, 
igények, követelmények és a 
megelőző helyzet hatása nél-
kül. De most mintha légüres 
tér lenne. Nem feltét lenül 
szükséges, hogy, egy egyete-
mista ugyanazt a politikai 

kapcsolatot érezze, de mit? 
Én különben nem hiszek ab-
ban, hogy a fiatalok szárnya-
szegettek lennének. Talán 
nem mutatkozik annyira az 
optimizmus. 

— Lehet, hogy a fiatalok-
kal szembeni hiányérzet ha-
mis tehát? 

— Bíráló értelemben isme-
rik azt a korszakot, de ugyan-
akkor van egy nosztalgia ben-
nük, hogy azokat az időket 
mégis valami izgalmassá tet-
te. Ma viszont az izgalom ez 
a sokk-hatás: be kerül-e az 
egyetemre vagy sem? Akkor 
nem volt ez ilyen. Egyrészt 
nem volt az, hogy azért kell 
jobban érettségizni; keveseb-
ben igyekeztek egyetemre 
és nagyobb volt a lemorzso-
lódás is. A mi évfolyamunk 
például hatvanegy fővel in-
dult és csak huszonegyen vé-
geztünk. S az egyetem csak 
egy volt az élet számtalan 
más útjai között. 

Gyerekkori emlékek 
— Felteszem a szokványos 

kérdést, hogy min dolgozol? 
— A szerkesztői munka sok 

idővel jár. Az egész gondo-

latmenetet át kell állítani 
permanensen erre a szemlé-
letmódra. Az ember persze 
próbál írni is ugyanazzal a 
kapacitással. Különben van 
egy olyan, — prózai — mun-
kám, amit tudok így is — 
lassacskán — folytatni. A fa-
lum, a gyermekkorom, az 
ottani közösség... szociográfia 
féle, de mégse az: Egy gye-
rek szemén keresztül azokat 
az etnikai, etikai, gazdasági 
jellemzőket megragadni, 
amelyek hosszú ideig állan-
dóak voltak, s csak az utolsó 
húsz évben robbantak szét. 
Történelmi, vagy nemzeti tu-
datot ébren tartani, azt a 
küszködő kisemberi aljnö-
vényzetet bemutatni, mely-
nek életmódjában, szokásai-
ban évszázadok, sőt évezre-
dek torlódtak Ö6sze. 

— Az Új Írás májusi szá-
mában vallomás Bazsiról 
már ennek az írásnak egy 
részlete? 

— Igen, tulajdonképpen az 
az előszava. Hát ez az, amin 
konkréten dolgozom. Amin 
folyamatosan, tervszerűen 
dolgozom. 

N. F. 

Milyenek 
A MAI EGYETEMISTÁK? 

mert, neves írók vélemé-
nyét kérdezte meg korunk 
ifjúságáról, közelebbről: a 
mi egyetemista ifjúságunk-
ról. 

A megkérdezettek nem 
csak a társadalmi fejlődés 
különféle jelenségeire élén-
ken reagáló művészek, köz-
életi személyek egyben — 
de maguk is „volt egyete-
misták", egy előző generá-
cióhoz tartozók s így van 
összehasonlítási alapjuk, 
van tényismeretük a véle-
ményalkotáshoz. S vélemé-
nyük mellett megismerhet-
jük írói munkásságuk 
újabb állomásait, olvasha-
tunk készülő, vagy most 
megjelenő művekről is 
ezekben a cikkekben. Kí-
váncsian várjuk érdekelt 
olvasóink véleményét a 
kezdeményezésről. 

Szerkesztőség 

Kérdések és gondok 
ftz Orvostudományi Egyetem művészeti együtteséről 

A kérdést különböző al-
kalmakkor, különféle meg-
fogalmazással gyakran fel-
teszik manapság: hol ma-
guknak az „érintetteknek", 
hol róluk beszélve, vitat-
kozva. Róluk — harmadik 
személyben. 

Mit jelent ma egyete-
mistának lenni? Mi foglal-
koztatja a mai egyetemista 
fiatalokat leginkább? Ho-
gyan élnek, hogyan gon-
dolkodnak a világról és 
önmagukról? 

A kérdést többször föl-
tettük már mi is a Szegedi 
Egyetem hasábjain. ö n -
vizsgálatként, önmagunkat 
elemezve. Legutóbb Hízó 
László „Nincsen kiút?" cí-
mű értékes és sok vitát 
kiváltott cikkével. Most 
pedig ezért vállalkozunk 
Németh Ferenc cikk-soro-
zatának közlésére, aki is-

iní/a/ara/ais/B^ -
Aki a Túz-táncosokról be-

szél vagy a Tiszta szigorú-
ságra hivatkozik, nemcsak 
antológiákat, illetve azokban 
együtt jelentkező — s 
ugyanakkor egy történelmi 
pillanatban együtt jelent-
kező — költőket idéz. ha-
nem egyúttal az ő versei-
nek címét. Noha korán j e -
l e n t k e z e t t , aránylag 
későn i n d u l t költői pá-
lyáján: 1956-tól kezdve sza-
bályosan, két évenként je-
lentek meg kötetei a Zsú-
folt napok. Ének gyógyulá-
sért, Emberi szertartás. Me-
diterrán ősz. majd az Artis-
ták. s egy évre rá: 1965-ben 
Nyárvég címmel válogatott 
versei. Ebben az évben a két 
korábbi József Attila-díjhoz 
Kossuth-díj járult. A kriti-
kusok róla s költészetéről 
szólva feltétlenül leírják né-
hányszor az „intellektuálus" 
vagy „gondolati" jelzőt. S 
mit mond 6? 

A Szegedi Orvostudomá-
nyi' Egyetem Művészeti 
Együttese 1966. február 3-án 
tar tot ta ez évi első együt-
tes ülését. A gyűlésen a ve-
zetőség ismertet te az együt-
tes minden csoport jával az 
1966. év első félévére szóló 
munkaterveket . A munkater -
veket a csoportok szakmai 
vezetőivel egyetértésben dol-
gozták ki, és így terjesz-
tették az együttes e lé elfo-
gadás vége t t 

Mi van az együttessel? 
Befejeződtek a vizsgák a 

beszámolók és a szigorla-
tok. A sok nehéz n a p után 
újból találkoztak az orvos-
egyetem fiatal jai és öregjei 
egymással. Nem látszott má r 
a hallgatókon a vizsgák 
előtti idegesség, sem a fé-
lés, amely mindnyá junkban 
megvan vizsga előtt. Bár 
most is volt izgalom a ta -
gok közö t t de ez nem olyan 
vol t Valami más. S vajon 
mi lehet? Ahogy várok 
mind já r t meg is kapom a 
fe le le te t kérdésemre. Bi-
zony m á r az első gyűlésen 
kevés a résztvevők létszá-
ma. Mi lehet az oka? 

Jogosan fé l t jük „elvesztett" 
embere inke t mer t jól t u d -
juk, hogy nehezen lesznek, 
újak, akik önként szívesen 
szinte s a j á t szórakozásukért 
vál lal ják a kul tú rmunkát . 
Nincs már az a régi vál-
lalkozókedv, ami egy-két év-
vel ezelőtt az egyetem fia-
ta l ja iban volt. Bizony a f ia-
talok gyakran még a művé-
szeti munkában is példát 
vehetnének a korosabbaktól. 

Van-i «lég szereplés? 
Egy pi l lanatra eltereli f i-

gyelmünket Majoros Józsi 
bácsi — a ci terazenekar ve-
zetője — aki így szól mun-
katervük ismertetése után 
az értekezlethez: 

— Bár tud juk , hogy ma 
már a citerazenétj egy este 
önálló műsorban végig hall-
gatni una lmas l e h e t mégis 
szeretnénk, ha vezetőségünk 
alkalmat, lehetőséget és mó-
dot a d n a a r ra . hogy a népi 
hagyományokból már meg-
tanul t műsorainkat be tud -
juk mutatni . Sajnos a volt 
énekeseink akiket mi kísér-
tünk, kiöregedtek. Ezek 

utánpótlása nagyon hiányzik. 
Zenekarunk az e lmúl t 15 év 
a la t t országszerte nagy nép-
szerűségre te t t szert. Sokan 
kérnek tőlünk lekottázott 
műsorokat. Ezek kottázása 
igen nehéz. Meg kellene 
próbálni felvenni a kapcso-
latot a Lemezgyártó Válla-
lattal. 

A hozzászólásra a választ 
SZILAGYI Margit, a Szak-
szervezeti Bizottság kul túr-
felelőee, mint a Művészeti 
Együttes vezetője a d j a meg. 

— Véleményem saerint — 
mondja — a citerazenekar az 
e lmúlt években is kapott 
elég szereplési lehetőséget. 
Az önálló est adására csak 
egy mód a megoldás. Terv-
be vettük, hogy a megye 
egészségügyi intézményeinél 
a betegek és a dolgozók ré-
szére egyaránt t a r tunk is-
meret ter jesztő előadás-szerű-
en a citera származásáról , 
keletkezéséről és készítésé-
ről előadásokat. Az előadás-
sal egybekötve megszólal-
t a tnánk szólóban is és ze-
nekarra l együttesen is a 
d t e r á k a t A Lemezgyártó 
Vállalattal felvesszük a 
kapcsolatot. 

Mit csinálnak 
a láncosok? 

A tánccsoport első félévi 
p rogramja sokatmondó, ö k 
nyi t ják az egyetemi farsangi 
b é l a t Mennek vidéki váro-
sokba és fa lvakba (Békés-
csaba, Szentes, Békés, Fá-
biánsebestyén, Maros lele, 
Mezőgyán.) Ezeken az elő-
adásokon a műsor első ré-
sziében a repertoár-számok 
kerülnek bemutatásra , a 
második részben pedig fel-
ú j í t andó „Boszorkányper" 
kerül a közönség elé. Az 
együttes ápri l isban budapesti 
vendégszereplésre készül. 

Fábián Lajos a tánccsoport 
vezetője erről a következő-
ket mond ja : 

— Sajná la t ta l kellett az 
idei Egyetemi Kul turá l is 
Seregszemlén való részvételt 
lemondanunk. Az együtes-
nek a felkészülésre mind-
össze két hét állt rendelke-
zésére. Így nem vállal tuk 
a részvételt. A .,Boszorkány-
per"-t a régi táncosok kise-
gítését várva, melyet meg-

ígértek, az első félévi mun-
katervbe beterveztük. 

Ez az ami t elkezdtem, és 
ami t Fábián Lajos befe je-
zett. Nehogy azt higyjük, 
hogy az együttes próbáin 
eltöltött órák feleslegesek, s 
a próbák csak idótöüísér t 
t a n n a k . Nem. i t t kikapcso-
lódik az ember a monoton 
egyhangú munkából, s min t 
egy felüdülést a d az ember 
számára. 

De hallgassuk meg PO-
CZIK Mik lós t az Irodalmi 
Színpad szakmai vezetőjét. 

— A mi csoportunkkal 
van a legkevesebb problé-
ma — mondja . Van ele-
gendő ember , megfelelő fe-
gyelem, darab, csak a szer-
vező munkán kellene segí-
teni. A szervezés a la t t ér-
tem: a csoportok, — nem 
csak az irodalmi Színpad — 
részére több fellépési lehe-
tőséget kellene biztosítani. 
Most készülő ú j műsorun-
kat az Egyetem dolgozói és 
hallgatói részére is bemu-
ta t juk a Szegedi Kamara -
színházban, ez év tavaiszán. 

Hogyan lehot 
tovább lépni? 

Az értekezleten elhangzott 
taka t összegezve Szilágyi 
Margit a következőket 
mondta: 

— Egyetemünk Művészeti 
Együttese az ország egész-
ségügyi intézményeinek 
együtteseihez viszonyítva 
igen jónak mondható. A 
meglevő hibák mellet t meg 
kell emlí tenem, hogy az 
együttes a kis anyagi bázis 
el lenére jelentősebb művészi 
produkciók betanulására is 
képes. Nem kell tehá t ezt 
a jelenlegi kompakt szür-
ke hát tere t ijesztőnek látni. 
Nagyon kérem az Együt tes 
minden egyes tagját , tar tsa 
kötelességének, hogy az ön-
ként vállalt munkát , egye-
temünk hírnevét gyarapítva 
az elkövetkezendő időkben 
is fiatalos lelkesedéssel és 
jó kedvvel végezze. 

Mi bízunk abban , hogy 
együttesünk az elkövetkező 
időkben is meg fogja á l lni 
helyét, nem csak az ország 
határain belül, hanem bár-
hol külföldön is. 

Nem hiszem hogy eszménylelenek 
legföljebb illúziótlanabbak 

Beszélgetés Garai Gáborral 

— Megette a fene azt a 
költészetet. amiben nincs 
gondolat, s azt is. amelyik-
ben csak az van. Ez kritiku-
soktól kitalált babona. Pél-
dául szegény Petőfit beso-
rolták ösztönös zseninek •. 
Petőfinél a gondolati közlés 
indirektebben nyilvánul meg. 
De ez legfeljebb az iskolai 
könyvekben, a didaktikus el-
igazításban segít. Ezen az 
alapon akkor Ady alanyi 
költő. József Attila meg in-
tellektuális! 

— Nem függ össze ez a 
direktebb gondolati közlés 
avval, hogy a bonyolultabb 
kor tudatosabb magatartást 
igényel? 

— Igaz. sokkal inkább rá-
kényszerít a kor, hogy érzel-
mi s indulati reagálás mel-
lett a költő végiggondolja. 
De ez versben csak akkor si-
kerül, ha a töprengés élmé-
nye mellett ott a szeretet 
vagy a harag élménve Is. 

— Ahogy ezt a költői tar-

tást vállalod, egyúttal a tu-
datosabb, gondolkodóbb ma-
gatartást tanácsolod is? 

— Nem! Nem akarom ma-
gam akár verseken át se pél-
dának odaállítani arra, hogy 
ma csak így lehetne a költé-
szetben megközelíteni a vilá-
got. Nem szeretem az olyan 
irodalmár dogmatizmust, 
amely „csak''-okat állít fel. 
Sokáig voltam szerkesztő és 
nem szabtam meg ilyen 
„csak"-okat. Épp úgy tudtam 
ösztönös költőt felfedezni, 
mint tudatost... Az más kér-
dés, hogy a kor színvonalán 
egyetemes költészetet terem-
teni — mint például József 
Attila tette ezt. „a minden-
séggel mérd magad'' igénnyel 
— ma egyre kevésbé lehet 
csupán a velünk született te-
hetség révén, anélkül, hogy 
tudatosan is tájékozódnánk. 

— És ha nem csak a költé-
szetre. az irodalomra értjük 
a tudatosságot, hanem élét-
beli magatartásként? 

— Szerintem, életbevágóan 
fontos! Mert aki behúnyja a 
szemét akár politikai, akár 
tudományos tények előtt, 
vagy megriad tőlük meg nem 
értve őket, annak csak egy 
lépés az út a kétségbeesésig 
vagy a közönyig. Aki viszont 
megpróbálja megérteni, az 
nyilvánvalóan nagy gondok-
kal és konfliktusokkal ke-, 
rül szembe, de. — legalábbis 
tapasztalatom szerint — min-
dig megtalálja az ösvényt a 
reménységig. cselekvésig. 

A vers e szempontból éppen 
úgy cselekvés, mint minden 
más; én a költészetet a ma-
gam számára csak az élet-
nek alárendelve tudom el-
képzelni. 

— A közönyt említetted. 
Gyakran közönyösnek mond-
ják a mai egyetemistákat. 
Mások szerint ezzel is csak 
egy divatos magatartást 
utánoznak. 

— Szerintem könnyebb vol-
na leküzdeni ezeket a vál-
ságjelenségeket ha csak di-
vatról. csak olvasmányokból 
táplálkozó imitációról vagy 
fiatalos hetykélkedésről len-
ne szó. Szerintem a mi 
alapjában egészségesen fej-
lődő társadalmunknak is 
vannak olyan belső ellent-
mondásai, amelyek ilyen 
megoldást termelnek. Bár-
mennyire elenyésző kisebb-
ség az, amely demoralizál 
— különböző paraziták, mint 
például a Népszabadság ál-
tal megírt disszidált nőgyó-
gyász —, ez a legfeltűnőbb! 
Ezek a ..negyvenéves huligá-
nok" vagy „ősz jampecek" 
időnként megtévesztően azt a 
hatást teszik a húszévesekre, 
hogy ilyenek a felnőttek és 
kihalt minden eszmény. Ez a 
a hatás azonban nem általá-
lárd világnézeti magatartás 
nos szerintem. A húszévesek 
közül azoknál jelentkezik, 
akikben azokat a bizonyos 
szélsőséges megnyilvánuláso-
kat fedezzük fe l , amelyek 
miatt viszont a felnőttek 

szoktak megbotránkozni. 
Nem hiszem, hogy a mostani 
húszévesek eszményteleneb-
bek, mint mi voltunk. Leg-
följebb illúziótlanabbak. Ez 
szerintem nem baj. Szerin-
tem sokkal szilárdabb a hit 
valamely eszmében — példá-
ul a mi társadalmunk igaz 
eszményében — akkor, ha le-
számol a hamis illúziókkal. 
Ez esetben nem képzeli azt, 
hogy azért, mert a mi társa-
dalmunk vitathatatlanul a 
legmagasabbrendü minden 
eddigi társadalom közül és 
emberi ésszel a lehetőségek 
szerint legigazságosabb, azért 
hiba, konfliktus nem fordul-
hat elő. 

Én nem azok közé tarto-
zom, akik húszéves koruk-
ban mélyen mámoros vakhit-
be estek. Talán ennek kö 
szönhettem, hogy az 53—56 
közötti válságos években 
nem ért semmiféle kiábrán-
dulás, sőt egyre határozottab-
ban lett a meggyőződésem, 
hogy a mi rendszerünk már 
csak azért is a legembersége-
sebb, és legéletképesebb, mert 
még végzetesnek látszó hibá-
ival is szembe tud nézni, és 
le tud számolni. Épp ezért sa-
ját magamból kiindulva csak 
azt gondolhatom, hogy egy 
ilyen fajta illuziótlan, de szi-
lárd világnézeti magatartás 
egyáltalán nem jelent esz-
ménytelenséget. A mai egye-
temisták legjava köreiben 
hasonló józan, felelőségteljes 
és reális magatartással gyak-

ran találkoztam. Azt hiszem, 
ha még ezt a magatartást ki-
csit önérzetesebben s lelke-
sebben ki tudnák sugároz-
ni, nem lehetne eszményte-
leneknek vagy közönyösök-
nek mondani őket. Már csak 
azért se, mert van például 
egy szembeszökő pozitívu-
muk a mi 30-35 éves nem-
zedékünk hajdani magatartá-
sával szemben: a „szakmára", 
pontosabban élethivatásra 
sokkal intenzívebben, szinte 
kimeríthetetlen intellektuális 
kíváncsisággal és teljességre 
törekvéssel készülnek fel. Ha 
ez a hivatástudat nagyobb 
társadalmi elkötelezettséggel 
is társulna, s ez nemcsak ti-
tokban önmaguknak megval-
lott meggyőződés volna, ha-
nem egy kifelé is megnyil-
vánuló magatartás, akkor 
minden tekintetben azt 
mondhatnánk mi harminc-
egynéhány évesek, hogy az 
utánunk következők külön-
bek nálunk. Egyébként meg-
győződésem, hogy a miénknél 
különb felkészültségük előbb 
utóbb megteremti ezt a tár-
sadalmilag szükséges harmó-
niát 

— Szeretnénk hallani arról, 
mit olvashatunk a közeljövő-
ben tőled? 

— Most Jelent meg egy 
prózai kötetem, mely kriti-
kákat, tanulmányokat tar-
talmaz. Tavasszal a könyves-
boltokba kerül a Nyárvég 
című válogatott kötet újabb 
kiadása és az év elején ter-
vezem egy újabb verskötet 
kéziratának leadását. Ez az 
év vége felé. de inkább 67 
elején jelenik majd meg. Tu-
lajdonképpen ezeken dolgo-
zom. S hamarosan neki fo-
gok műfordításkötetem össze-
állításának. A méglevő 25—30 
ezer sornyi fordítás felét 
vagy kétharmadát kirostálni 
azonban naffv munka. 

Németh Ferenc 


